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Obnoví sa kaplnka na Vŕbovej ulici
Kaplnka svätého Kozmu a Damiána na rohu Vŕbovej a 
Kasárenskej ulice nie je vyhlásená za pamiatku, no pre 
rodených Šamorínčanov je to ikonická budova spojená s 
minulosťou nášho mesta. O jej záchrane sa v meste hovorí 
už roky, a dobrou správou je, že po slovách budú čoskoro 
nasledovať aj činy.

Myšlienka obnoviť Kaplnku 
sv. Kozmu a Damiána nie je 
nová. V meste totiž panuje 
všeobecná zhoda, že skrom-
nú budovu oproti parku 
nemôžeme nechať napo-
spas osudu, keďže výrazne 
určuje tvár nášho mesta. 
Osud kaplnky vzali do svo-
jich rúk poslanci mestského 
zastupiteľstva Jozef Nagy a 
Zoltán Faragó, ktorí si pri-
zvali na pomoc aj architek-
ta Tomáša Jávorku. Keďže 
budova z 18. storočia je v 
pomerne zlom stave, oslo-
vili odborníkov, aby zmapo-
vali jej stav a vypracovali 
projektovú dokumentáciu. 
Výsledkom úsilia kunsthis-
torika Mgr. Petra Krivdu, 
ktorý sa podieľal na zmapo-
vaní a konzervácii kostola 
v Šámote, odborníčky na 
sakrálne stavby Mgr. Eleny 
Sabadošovej a akademic-
kého architekta Mariána 
Strieženca je štúdia, vďaka 
ktorej sa k slovu dostanú aj 
stavbári.

EŠTE NiE jE NESKOrO
Kaplnka postavená v 18. sto-
ročí v barokovom štýle bola 
pôvodne súčasťou nemocni-
ce a počas svojej existencie 
prešla viacerými prestavba-
mi. Ako vyplynulo z archív-
nych prameňov, pôvodne 
mala vyššiu vežu, ktorú vo 
vnútri podopierali dva opor-
né stĺpy, ich podstavec sa 
našiel počas archeologické-
ho výskumu. V druhej polo-
vici 19. storočia bola kapln-
ka prebudovaná v neogotic-
kom štýle a túto podobu si 
zachovala aj počas renovácie 
v 20. storočí. Počas prác sa 
však využili stavebné mate-
riály na báze cementu, ktoré 
bránia múrom dýchať, preto 
premokajú. Navyše sa poško-
dila aj strecha, kaplnka zate-
kala, v dôsledku čoho popras-
kal jej zadný, severozápadný 
múr. 
Lepšie na tom nie je ani inte-
riér kaplnky, v ktorom padá 
omietka, pričom pôvod-
ná kamenná podlaha bola odstránená. V zlom stave sú 

aj okenné rámy a zárubne, 
ktoré treba obnoviť. Dobrou 
správou však je, že sa zacho-
val celý mobiliár, ktorý odbor-
níci dokážu zreštaurovať. 

Tri FáZy OBNOVy 
Renovácia prebehne v troch 
fázach, každá z nich si 
vyžiada približne jeden rok, 
informoval architekt Tomáš 
Jávorka. „Najprv sa dôklad-
ne vysušia múry budovy. 
Múry sa podrežú a izolujú, 
aby už nenasávali vlhkosť 
zo základov,“ uviedol Jávor-
ka a pokračoval: „Oceľovou 
obručou sa vyrieši problém 
so statikou severozápadné-
ho múra. Následne sa na 
budúci rok začne obnova 
múrov, priečelia a strechy 
a sprevádzkuje sa zvon. V 

tretej fáze prebehne reštau-
rácia interiéru a mobiliáru. 
V záujme zachovania pôvod-
ného charakteru budovy 
bude treba vypracovať plán 
reštaurácie lavíc a sôch.“
Detailný plán obnovy kapln-
ky sa venuje aj otázke odstrá-
nenia cementovej omietky, 
ktorá bola výsledkom neod-
borného zásahu. Vymení 
sa či sa obnoví aj kovanie 
okien a dverí, zo strechy sa 
odstráni nosná konštrukcia 
elektrického vedenia, spred 
budovy zmizne elektrický 
stĺp a umiestní sa pri nej 
informačná tabuľa.
„Modernizáciu treba vyko-
nať tak, aby čo najmenej 
zasahovala do historického 
charakteru budovy,“ uvádza 
sa v štúdii, ktorá je zárukou 
toho, aby toto architektonic-
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ké dedičstvo našich pred-
kov naďalej slúžilo svojmu 
sakrálnemu poslaniu.

PrEČO jE KAPLNKA 
DôLEŽiTá?

„Kaplnku z roku 1784, 
ktorá bola pôvodne zasvä-
tená patrónovi umierajú-
cich svätému Dismasovi, 
považujeme za pamiatku, 
preto ju chceme dôstojne 
obnoviť,“ hovorí poslanec 
samosprávy Jozef Nagy a 
dodáva: „Je pre nás dôle-
žité všetko, čo nás spája 
s minulosťou nášho mes-
ta, preto kladieme dôraz 
na to, aby sme v dobrom 
stave zachovali známe i 
menej známe šamorín-
ske pamiatky. Je to súčasť 
dlhodobého úsilia, ktorého 
súčasťou je aj obnovenie 
Koruny z európskych zdro-
jov či ochrana lesoparku 
Pomlé.“
Podľa predsedu stavebnej 
komisie Zoltána Faragóho 
obnovená kaplnka môže byť 
zaujímavá aj pre návštevní-
kov nášho mesta. „Šamorín 
sa podobne ako mnohé ďal-
šie obce Horného Žitného 
ostrova rozvíja, no my sme 
zástancami racionálneho 
rozvoja, čo nás motivuje k 
tomu, aby naše aktivity v 

prospech mesta nadväzova-
li na úsilie našich predkov,“ 
uviedol Faragó.
Obnova Kaplnky svätého 
Kozmu a Damiána sa začne 
v blízkej budúcnosti a bude 
prebiehať paralelne s roz-
širovaním Zariadenia pre 
seniorov Ambrózia. Den-
ný stacionár a obnovená 
kaplnka by mali byť odo-
vzdané v roku 2020. Mesto 
síce vyčlenilo prostriedky 
na renováciu kaplnky, no 
samospráva hľadá aj mož-
nosti realizovať práce z 
grantov.   (la) 

Najstarší strom Šamorína 
sa vyvrátil

Cyklokampaň bola 
úspešná

Topoľ čierny, ktorý bol naj-
starším stromom v našom 
meste a bol aj v zozname 
chránených stromov Sloven-
skej republiky, sa vyvrátil. 
Strom rástol na Čilistovskej 
ceste pri cintoríne a 6. júna 
sa v skorých popoludňajších 
hodinách nečakane zrútil, 
hoci mesto a štátna ochrana 
prírody sa oň pravidelne sta-
rali. 
Kmeň topoľa mal obvod 650 
centimetrov, no zvnútra bol 
dutý a prehnitý. Strom bol 
vysoký 25 metrov a obvod 

koruny dosahoval 30 metrov. 
Chránený bol od roku 1982. 
Ako nás informoval vedúci 
oddelenia životného prostre-
dia mestského úradu Arnold 
Kocsis, samospráva sa o 
strom starala v zmysle záko-
nov. „Pracovníci Krajského 
úradu v Trnave naposledy 
mapovali stav stromu v roku 
2015 a v zmysle ich odborné-
ho stanoviska sme korunu 
stromu orezali, aby sme do 
istej miery odbremenili jeho 
kmeň,“ uviedol v tejto súvis-
losti Kocsis.   (−)

Do celoštátnej súťaže Do 
práce na bicykli sa zapoji-
lo 23 šamorínskych druž-
stiev, ktoré reprezentovali 
trinásť zamestnávateľov. 
O kampani propagujúcej 
zdravý a ekologický životný 
štýl sme písali v predchá-
dzajúcom vydaní našich 
novín, teraz si pozrieme jej 
tohoročné výsledky. Ako 
nás informoval miestny 
koordinátor kampane Ing. 
Ladislav Tóth, v Šamoríne 
v 23 družstvách súťažilo 
81 cyklistov, ktorí absol-
vovali 4425,45 kilometrov, 
čo je v prepočte na jedné-
ho cyklistu 54,64 kilomet-
rov. Účastníci kampane 

ochránili naše prostredie 
o 1198,44 kilogramov oxi-
du uhličitého. Najviac, 
konkrétne 922,23 kilomet-
rov, prešlo družstvo Vodá-
ri, ktoré tvorili Ladislav 
Méhes a Peter Sándor. 
Najlepší jednotlivec bol 
Ladislav Méhes, ktorý za 
mesiac prešiel na bicykli 
864,40 kilometrov. Naj-
častejšie, 168-krát, vysadli 
na bicykel členky družstva 
Tuláčky: Alica Csémyo-
vá, Erika Csémyová, Eri-
ka Csémyová ml. a Anna 
Csenkeyová. Súťaž jednot-
livcov vyhrala Zuzana Kán-
torová, ktorá na bicykel 
vysadla 45-krát.             (−) 




